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Rammeaftale-netværket Voksne Sindslidende 

Dagsorden – fredag den 10. februar 2023, kl. 9-12.30 

 

 

Mødested:  

Ringsted Hallen 

Tværalle 8 

4100 Ringsted 

  

OBS: Når man kommer ind gå til venstre og 
ned forbi cafeteria - så ligger det bag 
cafeteria.  

 

 

Deltagere: Malene Schmidt (Greve), Jane Siegenfeldt Jensby (Odsherred), Nikolaj Bødker (Solrød), Ditte Vejborg Nielsen (Region Sjælland), Tina Maria Götz 
(Stevns), Mille Schjoldan (Køge), Gülsum Taslicukur (Køge), Rasmus J. Johnsen (Køge), Sif K. Thomsen (Holbæk), Anette Kornmaaler (Holbæk), Eddie Göttsch 
(Slagelse), Birgitte Rubæk Sørensen (Slagelse), Lars Aarøe Hansen (Kalundborg), Susanne Trap (Køge), Tina Mørk (Sorø), Svend A. Christensen (Region Sjælland, 
Psykiatrien), Dorthe Olsen (Næstved), Reinhold Schæfer (Ringsted), Charlotte Falk Andersen (Fælleskommunalt Sundhedssekretariat), Stine Gran Hansen (Region 
Sjælland, referent), Corna Buus-Hinkler (Roskilde, tovholder) 

Gæster: Leif (Solrød), Anne Mette Ancher Billekop (PsykInfo), Christel Svandhede (PsykInfo), Anne Fuglsang-Damgaard Sina (sekretariatschef i Civilsamfundets 
Brancheforening). 

Dagsordenspunkt Referat (hovedpunkter) 

1. Velkommen (5 min) 
Godkendelse af dagsorden, yderligere punkter som behandles i eventuelt. 

Corna bød velkommen. Dagsorden godkendt. 

2. Samarbejde med – og rundt om Recovery Højskolen (1 t 25 min) 

Psykinfo har stået for og udviklet Recovery Højskolen – der er designet til at 

understøtter mennesker med psykisk sygdom i deres recoveryproces. Solrød 

Kommune har ”bygget” et forløb rundt omkring borgere der er på 

højskoleophold, der yderligere understøtter, at borger kommer til at lykkes 

med deres recovery. Begge elementer præsenteres i punktet. 

Indflyvning ved Mille: 

Recovery Højskolen tages op i dette forum med henblik på at få nogle 
drøftelser, for at gøre hinanden klogere på hvordan vi har brugt det og kan 
bruge det mere ift. at få borgere tættere på arbejdsmarkedet. Endvidere er 
der en brændende platform – skal tilbuddet bestå, skal der sælges flere 
pladser. 
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Recovery Højskolen, og Solrød Kommunes forløb designet til borgere der 

deltager på højskoleophold kan potentielt eskaleres og komme flere borgere til 

gavn. Er der mulighed for at indgå et mere forpligtende samarbejde i forhold til 

dette – og hvordan kan vi gøre dette. Fælles drøftelse på baggrund af 

nedenstående program: 

 

- Hvad er Recovery Højskolen, hvad kan den og hvorfor?  

V. Christel Svandhede og Anne Mette Billekop + Eddie Göttsch 

 

- Solrød kommunes arbejde med Recovery Højskolen - før og efter ophold, 

hvad har effekten været og hvorfor er det lykkes?  

V. Nicolai Bødker og Leif 

- Spørgsmål 

 

- Diskussion af temaer i grupper 

 

Tema 1: Hvilke stopklodser er der for at forpligte sig til et fælles samarbejde? - 

Opsamling på punktet – hvad kan vi konkludere i fællesskab  

 

Tema 2: Hvilke perspektiver er der med/hvad kan vi lykkes med ved at gå 

sammen om en fælles recovery orienterede indsats? 

 

Oplæg fra Anne-Mette, Christel og Eddie: 

Anne-Mette og Christel holder oplæg om Recovery Højskolen. Slides 
vedsendes 

I slides’ne er der en slide om Slagelse kommunes brug og erfaringer med 
Recovery Højskolen, hvor Eddie uddyber: 

Højskolen skal tænkes sammen med noget andet, som fx en del af et forløb 
på 85 eller bosted mv. Det kan også være en god indsats ift. 
arbejdsmarkedet. Slagelse køber 12 pladser årligt. Der er to hold, et forår og 
et efterår. 

En af udfordringerne ved højskolen er at der ikke er nok ”fælles 
tilmeldinger” det kræver at der er 30 tilmeldte, for at et hold kan startes op. 
Pt. Mangler der 13 tilmeldte. Opfordring til at benytte det. 

Finansieringen er i Slagelse blev trukket ud af driften. 

Oplæg fra Nicolai og Leif: 

Leif og Nicolai fortæller om succesen i Solrød, herunder opfølgning efter 
højskoleopholdet, som en efterværnsindsats. Der anvendes slides, hvor der 
er gode, detaljerede oplysninger at finde.  

Solrød stiller gerne op til sparring til andre kommuner, på baggrund af deres 
erfaringer. 

Gruppedrøftelser 20 min.: Opsamling vedhæftet som bilag til referatet. 

Køge Kommune: 

Vil gerne - og løsningen findes på tværs af social service og beskæftigelse. 

Kører opholdene på LAB loven. Ved hjælp af peer indsats og Åben 
Rådgivning bør efterværnsdelen kunne løftes. De vil gerne tage 5 pladser til 
august. Før, under og efter forløb skal tænkes ind.  

Odsherred kommune: 

Vil vende oplæg og ideer med Jobcenter. Løfter principielt drøftelse af når 
tilbud kommer ind i netværket og presset i at opleve at skulle understøtte 
det. 
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Kalundborg kommune: 

Finansieringen kunne være en barriere. Kunne Regionen finansiere, det så 
det blev løst i fælles regi? Der drøftes samfinansiering som den er i dag. Tjek 
af om strukturen og finansieringen er den rigtige ift. selve opholdet – er den 
nuværende bæredygtig. 

Sorø Kommune: 

Tager det med tilbage til arbejdsmarkedsområdet.  

Slagelse kommune: 

Der opleves positive tilbagemeldinger i rummet til, at anvende tilbuddet ift. 
her og nu, så det ikke uddør. Og så er der det længere strategiske træk ift. 
struktur og fællesfinansiering. 

 

Anne-Mette vil følge op med de interesserede kommuner.  

3. Civilsamfundet – fra os og dem – til sammen om (1 t) 
 
Partnerskabsindsats i Slagelse 
I Slagelse Kommune på socialområdet er det indgået forpligtende samarbejde 
med civilsamfundet. Eddie præsenterer arbejdet der er gennemført. 

Potentialer – gode samarbejder der kan mærkes positivt hos borgerne (30 
min). 

Anne Fuglsang-Damgaard Sina, sekretariatschef i Civilsamfundets 
Brancheforening deltager på mødet og præsenterer foreningen. Anne kommer 
også ind på flg. punkter: 

 
- Hvordan skaber vi de bedste samarbejder, der kommer borgerne til gavn 
- Hvad kan være svært i samarbejdet med kommunerne 
- Hvordan kan vi gøre samarbejdet endnu bedre fremover 

Læs mere om Civilsamfundets Brancheforening på deres hjemmeside: 
www.civilsamfundetsbrancheforening.dk  

Oplæg fra Eddie og Birgitte: 

Eddie og Birgitte holder oplæg om samarbejdet med civilsamfundet. Der 
anvendes slides, hvor der er gode, detaljerede oplysninger at finde. Slides 
med som bilag til referatet. 

Der er lavet en strategisk partnerskabsaftale, for 2022-2023, mellem 
Frivilligcenter Slagelse, Folkesundhed og Handicap og Psykiatriområdet i 
Slagelse kommune. 

Fællesskabsmålinger (som nævnes i slides) udarbejdes af VIVE.  

Slagelse stiller sig gerne til rådighed for yderligere oplysninger og 
erfaringsudveksling. 

Oplæg fra Anne: 

Anne præsenterer brancheforeningen og bl.a. samarbejdet med 
kommunerne. Der anvendes slides, hvor der er gode, detaljerede 
oplysninger at finde. Slides med som bilag til referatet. 

 

http://www.civilsamfundetsbrancheforening.dk/
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Der drøftes under punktet; finansieringen og råderummet til at kunne 
prioritere det, udover den politiske dagsorden.  

Rekruttering af frivillige drøftes samt Annes bud på hvordan der skal 
arbejdes med det på en anden måde, end man tidligere har gjort det. Den 
nye frivillighed – hvor vi bevæger os væk fra en klassisk model hvor man er i 
en forening i lang tid – til at man mere flygtigt engagerer sig i emner, som 
man finder vigtige. 

4. Håndtering af høje prisfremskrivninger (15 min) 
 
Drøftelse af de meget høje prisfremskrivninger på takster. Hvordan forholder 
de forskellige kommuner sig til det, og hvad gør I hver især, i forhold til private 
tilbuds ønske om at afvige fra standardkontrakter? 
V. socialchef i Roskilde Christine Vendel Jensen. 

Punktet rykkes til næste møde og udvides, så der er tid nok til en god 
drøftelse. Jane plus Malene samt Christine bidrager til en kvalificering af 
punktet. 

5. Fokuseret runde (35 min) 
1. Hvad optager dig/din organisation lige nu? 

 
2. Vi skal udarbejde en statusrapport for 2022 til Styregruppen for 
Rammeaftalen. Her vil også være plads til forslag, perspektiver, 
forbedringsmuligheder - har du vigtige pointer ift. dette?  

Dorte, Næstved kommune: Økonomi fylder. Hvad kan vi få for pengene?  

Maria, Stevns: Konsulentfirma på til at gennemgå økonomien ift. index og 
andre kommuner. De ligger umiddelbart højt. Der ligger en forventning om 
at ligge lavere. Ift. § 85 har Stevns igennem flere år arbejdet meget med 
grupper, nu begynder de at vende det lidt mere på hovedet og se på hvad 
kan vi gøre på en anden måde. Socialområdet skal understøttes af en leder 
mere.  

Susanne, Køge: Optaget af §85 – sammenfaldet mellem 83 og 85. Nexus 
systemet, ift. delmål i indsatserne. Der er lidt udfordringer der. Se på 
værkstederne og hjemløsestrategien. 

Eddie og Birgitte, Slagelse: Besparelser. Ny organisering i socialpsykiatrien 
med fokus på synergien i indsatserne. Gruppeforløb... Implement kigger på 
hvor der er potentiale for noget ift. besparelser. Prøver også forskellige ting 
af og vil åbne aktivitetssted for borgere med professionel tilstedeværelse.  

Afrapportering: Kunne vi have arbejdsmarkedsområdet med i en mere 
formaliseret ramme? Mere af civilsamfund. 
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Anette, staben Holbæk kommune: 1.12. kom der nye ledere og er optaget af 
økonomi. Hvidbogsarbejdet er i høring og i marts skal det i høring hvad der 
skal spares på. Optaget af 83/85 og savner KL ift. opbakning. 

Sif, konsulent for botilbud, Holbæk kommune: optaget af taksterne stiger. 
Hvad skal vi løfte, hvad skal vi ikke løfte? Aktivitetstilbud åbnes i 
weekenderne.  

Afrapportering: Mangler måske nogen fra §83/85 området.  

Rasmus, leder af åben rådgivning, Køge: Optaget af at medarbejderne har 
gode vilkår til at løse opgaverne. Økonomien er udfordret og der tænkes i 
nye løsninger. 

Gülsum, jobcenter, Køge: Ser potentiale i at være fælles om samarbejdet ift. 
at få flere borgere i arbejde.  

Mille, Køge: Optaget af at bringe os sammen om opgaveløsningen. Optaget 
af erhvervslivssnakken om at kunne støtte ind. Optaget af en stigning i unge 
der modtager § 85 og hvad der kan gøres for det. Mille er ligeledes udpeget 
som styregruppemedlem og dermed brobyggende ind i dette netværk. 

Afrapportering: Skal man tematisere i netværket? Det er brugbart at møde 
noget bredde i fremmødet i netværket.  

Stine – Region Sjælland: Stigende takster  

Nicolai, Solrød: Optaget af økonomi. Delaftale 1 og 2 og varsling af lukning af 
Jobcenter. Hvordan knækker vi koden med 83 og 85. Det er ikke rigtig 
organiseret nogle steder. Susanne og Nicolai mødes om emnet.  

Afrapportering: Mere tid til debatten og sparring. Kunne man blive stærkere 
til at bruge hinandens tilbud ind over kommunegrænserne. 

Jane, Odsherred: 83/85 og gruppeforløb. Der mangler ledere og den historik 
de havde med sig. Hvis nogen har noget om gruppeforløb må man meget 
gerne sende til Jane. Løfter afgørelse fra AST om 108 udskrivninger. Kunne 
løftes ind i takstaftalesnakken. 

Afrapportere: Kunne vi får 83/85 på som tema. 
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Dorthe: Optaget af nexus, takststigning og forhandlinger med private tilbud. 
Skal vi have flere lokale tilbud. 83/85. Optaget af kontrakter.  

Afrapportering: Mere tid til debat og ser det som et sparringsrum, fordi vi i 
netværket sidder med det samme. 

Malene, Greve: Besparelser, nedbryde siloer mellem børn og voksne, 
herunder det specialiserede område. Etablere et § 105 tilbud med 5 pladser, 
som fylder meget. Vil gerne være med til at etablere botilbud i Greve. Et 
tema der kunne flages i styregruppen. 

Charlotte, fælleskommunale sekretariat: Efterdønninger efter 
sundhedsklyngerne. Sammenhængen mellem sundhedsaftalen og den 
sociale rammeaftale. Arbejder på sundhedsaftale hvor det ser ud til at 
målgruppen forbliver den samme, men udvides med børne og unge delen 
ift. psykiatri.  

6. Tilbagemelding fra Styregruppen for Rammeaftale (5 min) V. Corna. 

 
Styregruppen har holdt møde den 6. januar.  

Der er gennemført 3 større analyser: 1) Baggrund for udgiftsudvikling og 
udgiftsstigning (v. Rammesekretariatet) 2) Mappinganalyse af private køb (fra 
2.750 kr. pr døgn) (v. LG Insight) og 3) KL analyse af de dyreste sager i 
kommunerne (2 mio. kr. og op). Mappinganalysen er forsinket hvorfor 
analyserne behandles samlet på næste møde i styregruppen (10. marts). Her 
vil der blive udarbejdet forslag til indstilling på baggrund af analyserne, til 
behandling i K17 (31/1) og KKR (26/4).  

 

Anmodning vedr. indsats til udsatte gravide med skadeligt forbrug af 
rusmidler 
Socialstyrelsens anmodning om beskrivelsen af indsatsen til udsatte gravide 
med skadeligt rusmiddelforbrug er afsluttet. Anmodningen er belyst via en 
spørgeskemaundersøgelse og i supplement hertil et dialogmøde for 
kommunerne og Socialstyrelsen. Anmodningen behandles i K17 27.1 og i KKR 
8.2 har udmeldt to nye centrale udmeldinger på synsområdet og høreområdet. 

Behandlet. 
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Når arbejdet er tilrettelagt, orienteres netværksgruppen. 
 
De særlige psykiatripladser 
Det er besluttet at nedsætte en fælles arbejdsgruppe med både regionale og 
kommunale repræsentanter, og at der er udarbejdet kommissorium for 
arbejdet er behandlet medio januar. Thomas Richeliau er tovholder for de 
kommunale repræsentanter i arbejdsgruppen – du kender det bedre end mig 

Bilag:  
Referat fra møde i Styregruppen 6.1.2023 
Sag som er videresendt til K17+KKR vedr. indsats til udsatte gravide med skadeligt 
forbrug af rusmidler 

7. Tak for i dag og næste møde (5 min) 

Vi har næste planlagte møde: 19. maj 2023 

Næste møde ligger på samme dage som årsmøde. Corna undersøger om 
dato kan flyttes. 

  


